

会议议程 4月21日（星期二）

13:00 – 13:30 签到

13:30 – 14:30 主旨演讲

李扬，中国社会科学院副院长

Martin Indyk，布鲁金斯学会执行副主席

14:30 – 15:30 中国特色智库：中国需要怎样的智库？

Arthur Kroeber，清华-布鲁金斯公共政策研究中心非常驻资深研究员

胡鞍钢，清华大学国情研究院院长

刘亚伟，卡特中心中国项目主任

主持：王莉丽，中国人民大学国家发展与战略研究院副院长

15:30 – 15:45 茶歇

15:45 – 16:45 多元化的中国智库：新型智库如何突显自身独特性？

柯银斌，察哈尔学会秘书长

李成，布鲁金斯学会约翰·桑顿中国中心主任

周志兴，共识传媒集团总裁

主持：王辉耀，中国与全球化智库理事长、《大国智库》作者

16:45 – 17:45 智库的国际合作：中国智库如何走向国际化？

Joan Kaufman，哥伦比亚大学全球中心亚太主任

Kenneth Lieberthal，布鲁金斯学会外交政策和全球经济发展资深研究员

夏宇，新华社瞭望智库主任编辑

张永军，中国国际经济交流中心副总经济师

主持：齐晔，清华-布鲁金斯公共政策研究中心主任

主旨演讲

主讲嘉宾：



李扬
中国社会科学院
副院长

李扬是中国社会科学院副院长，前央行货币政策委员会委员，产业金融研究基础学术委员会主席。李博士在经济领域享有极大的影响力。他也是国务院常务会议列席成员并参与中央重要的国内和国际金融经济问题决策与战略制定。李扬与许多国家以及国际金融组织如 IMF、世界银行、经合发展组织、亚洲开发银行的资深官员有着密切联系。李扬曾是哥伦比亚大学的访问教授，也在清华大学、北京大学等顶尖名校授课。



MARTIN INDYK
布鲁金斯学会
执行副主席

Martin Indyk 在结束自己巴以和谈特使的身份后于 2014 年 7 月 1 日回归布鲁金斯学会并担任布鲁金斯学会执行副主席。在此之前，Indyk 曾在布鲁金斯学会担任副主席、外交政策项目主任，是布鲁金斯学会资深研究员和中东政策中心创始主任。他曾分别于 1995-1997 年和 2000-2001 年期间担任美国驻以色列大使。

讨论嘉宾



**ARTHUR
KROEBER**

清华-布鲁金斯公共
政策研究中心

Arthur Kroeber 是清华-布鲁金斯公共政策研究中心非常驻资深研究员。他的研究专注于中国与全球经济。他是全球经济独立研究机构佳富龙洲（北京）商务咨询有限公司董事，以及其旗舰刊物《中国经济季刊》的编辑。他自 2002 年起开始在北京定居。



胡鞍钢

清华大学国情研
究院

胡鞍钢，现任清华大学国情研究院院长，清华大学公共管理学院教授、博士生导师。他的主要研究领域为经济发展、社会转型以及公共政策。2000 年初，胡鞍钢博士成立了清华大学国情研究院。现在，该院已经成为中国在改革发展最具影响力的智库之一，并且为中国领导人编纂和发布了大量中国研究、政府研究报告。在许多领域如中国发展战略蓝图研究、公共政策、环境政策、地区发展政策和贸易政策等，该院都做出了大量贡献。



刘亚伟

卡特中心

刘亚伟是卡特中心中国项目主任。他作为卡特中心的一员，从 1997 年至 2011 年长期观察中国乡村的基层选举，同时也关注尼加拉瓜、秘鲁和中国台湾地区的选举，并且撰写了大量中国政治发展、基层民主与中美关系的文章。刘亚伟著有《当代中国农村治理与选举观摩丛书》、《德赛政治论丛》、《选举与治理》和《奥巴马：他将改变美国》等书。同时，他在国内报刊如《环球时报》、《学习时报》和《中青报》等也发表了大量文章。



王莉丽

中国人民大学国
家发展与战略研
究院

王莉丽是中国人民大学国家发展与战略研究院副院长，中国人民大学副教授，她的主要研究领域是思想库、政治传播、公共外交、环境传播。她曾是美国布鲁金斯学会访问学者，并于 2008 年开始从事研究工作。她著有《旋转门——美国思想库研究》、《全球领导力》、《绿媒体——中国环保传播研究》、《舆论学概论》等。她也是清华大学中美联合培养博士和约翰·桑顿教授“全球领导力”项目成员。

讨论嘉宾



柯银斌
察哈尔学会

柯银斌，察哈尔学会秘书长，全国政协外事委员会《公共外交季刊》编辑部副主任，同时任中国社会科学院世界经济与政治研究所世界华商研究中心副主任，中国国际关系学会理事，北京交通大学中国企业兼并重组研究中心特邀研究员。



李成
布鲁金斯学会
约翰·桑顿中国中心

李成是现任布鲁金斯学会约翰·桑顿中国中心研究主任、资深研究员，美中关系全国委员会主任。他的研究聚焦于中国政治领导人的转型、代际更迭和技术发展。李成同时任美国国会美中工作组学术顾问组顾问、外交关系协会成员和百人会的理事。



周志兴
共识传媒集团

周志兴是共识传媒集团总裁，《领导者》杂志、《财经文摘》杂志社社长，共识网、财视网负责人。他曾在中共中央文献研究室刘少奇研究组任助理研究员，受命创办中央文献出版社，任副社长（副司局级）。2003年，周志兴创办了《财经文摘》杂志、《领导者》杂志和共识网、财视网。



王辉耀
中国与全球化智
库

王辉耀是现任中国与全球化智库理事长，《大国智库》作者。同时也是中国欧美同学会商会会长，中国侨联华商会副会长，北京市侨联华商会理事长，北京市政协顾问委员，加中经济促进会会长，中华海外联谊会理事，中国侨联青年委员，亚加国际集团公司、美欧亚国际商务咨询公司及国内大型项目交流网站中国项目网的创始人及董事长，现任哈佛大学肯尼迪学院高级访问研究员。他曾任布鲁金斯学会访问研究员。

讨论嘉宾



**JOAN
KAUFMAN**
哥伦比亚大学
全球中心

Joan Kaufman 是美国哥伦比亚大学全球中心亚太主任，并且在中国的生殖与性健康研究领域有超过二十年的工作经验。她也在哈佛大学肯尼迪政府学院亚洲部商业和政府中心公共政策培训项目担任主任。同时，她在布兰戴斯大学开设全球健康政策的课程。



**KENNETH
LIEBERTHAL**
布鲁金斯学会

Kenneth Lieberthal 是布鲁金斯学会外交政策和全球经济与发展项目的资深研究员。他于 1983 到 2009 年间在密歇根大学任教。他已编写 24 部书及专著，还有 70 多篇论文，其中大部分都与中国有关。他于 1998 年 8 月到 2000 年 10 月间担任美国国家安全委员会安全事务总统特别助理和亚洲区高级主管。Kenneth Lieberthal 在政府的工作主要包括美国对东北亚和东亚的政策。



夏宇
新华社瞭望智库

夏宇是现任新华社瞭望智库副总裁、主编，新华社《财经国家周刊》副总编辑。他曾先后历任新华社广东分社、平壤分社记者，以及新华社参编部终审发稿人，曾承担领导机关及新华社的多项国际国内调查研究和报道任务。



张永军
中国国际经济
交流中心

张永军，现任中国国际经济交流中心副总经济师，曾任中国国际经济交流中心研究员，国家信息中心研究员、高级经济师。

讨论嘉宾



齐晔

清华-布鲁金斯公
共政策研究中心

齐晔是中国著名环境政策专家，是清华-布鲁金斯公共政策研究中心的资深研究员及主任。他的研究专注于中国的气候变化、环境、能源、自然资源和城市化政策。近年来，他主要从事中国的低碳发展研究，包括出版年度报告，分析中国如何平衡其经济增长和环境挑战。

Agenda 21 April 2015

13:00 – 13:30 Registration

13:30 – 14:30 Keynote Speech

LI Yang, Vice President, Chinese Academy of Social Sciences

Martin Indyk, Executive Vice President, Brookings Institution

14:30 – 15:30 Think Tanks with Chinese Characteristics: What Kind of Think Tanks Does China Need?

Arthur Kroeber, Nonresident Senior Fellow, Brookings-Tsinghua Center

HU Angang, Director, Center for China Studies at Tsinghua University

LIU Yawei, Director, China Program, the Carter Center

Moderator: WANG Lili, Deputy Dean, National Academy of Development and Strategy, Renmin University of China

15:30 – 15:45 Tea/Coffee Break

15:45 – 16:45 Diversity of Chinese Think Tanks: How Can New Think Tanks Differentiate from Each Other?

KE Yinbin, Secretary General, Charhar Institute

LI Cheng, Director, John L. Thornton China Center, Brookings Institution

ZHOU Zhixing, Founder, the Consensus Net

Moderator: WANG Huiyao, President, Center for China and Globalization

16:45 – 17:45 International Cooperation: How Will Chinese Think Tanks Go Global?

Joan Kaufman, Director, Columbia University Global Center Beijing

Kenneth Lieberthal, Senior Fellow, Brookings Institution

XIA Yu, Editor-In-Chief, L.W. Institute, Xinhua News Agency

ZHANG Yongjun, Deputy Chief Economist, China Center for International Economic Exchanges

Moderator: QI Ye, Director, Brookings-Tsinghua Center for Public Policy

Keynote Session

Keynote Speakers:



LI YANG

Chinese Academy of
Social Sciences

Li Yang is the Vice President of the Chinese Academy of Social Sciences (CASS) and Chairman of the Academic Committee of Research Base for Industrial Finance (RBIF). He participates in decision-makings and formulates strategies on important financial and economic issues. Dr. Li has strong connections with senior government officers from various countries and leaders of financial institutions such as IMF, World Bank, OECD, Asian Development Bank, Central Banks, etc.



MARTIN INDYK

Brookings Institution

Martin S. Indyk is the Executive Vice President of the Brookings Institution, returned to Brookings in July 2014, after serving as the U.S. special envoy for the Israeli-Palestinian negotiations. Previously, Indyk was Vice President and Director of the Foreign Policy Program and a Senior Fellow and the Founding Director of the Center for Middle East Policy at Brookings. He served as U.S. Ambassador to Israel from 1995-1997 and from 2000-2001.

Panelists



**ARTHUR
KROEBER**

Brookings-Tsinghua
Center for
Public Policy

Arthur Kroeber is the Nonresident Senior Fellow at the Brookings-Tsinghua Center for Public Policy. Arthur Kroeber focuses on China's political economy and its engagement with global economic institutions. He is also the Managing Director of GaveKal Dragonomics, an independent global economic research firm, and Editor of its journal *China Economic Quarterly*. He is based in Beijing, where he has lived since 2002.



HU ANGANG

Center for China
Studies at Tsinghua
University

HU Angang is the Director of Center for China Studies and a Professor of School of Public Policy and Management at Tsinghua University. At the beginning of 2000, Dr. Hu founded the Center for China Studies, and now it has become one of the most influential think tanks that focus on China's reform and development. The center has published numerous research reports on China studies and government studies, and made great contribution in areas such as China's development strategy, public policy, environmental policy, regional development policy and trade policy, etc.



LIU YAWEI

The Carter Center

LIU Yawei is Director of The Carter Center's China Program. He has been a member of numerous Carter Center missions to monitor Chinese village, township and county people's congress deputy elections from 1997 to 2011. He has also observed elections in Nicaragua, Peru and Taiwan. He has written extensively on China's political developments, grassroots democracy and U.S.-China relations.



WANG LILI

National Academy of
Development and
Strategy, RUC

Wang Lili is the Vice President of the National Academy of Development and Strategy, an Associate Professor of Renmin University of China. Her main research interests cover think tanks, political communication, public diplomacy, environmental communication. She was a Visiting Scholar at the Brookings Institution and hence started her research since 2008. She received her Sino-U.S. joint training doctoral degree at Tsinghua University. She was also a member of Professor John Thornton's "Global Leadership" program.

Panelists



KE YINBIN

Charhar Institute

KE Yinbin is the Secretary General of Charhar Institute, Deputy Director of editorial department of *Public Diplomacy Quarterly* of Foreign Affairs Committee of the CPPCC National Committee, and Deputy Director of World Chinese Entrepreneurs Research Center, Institute of World Economics and Politics, Chinese Academy of Social Sciences. He also serves as the Director of China Institute of International Relations and Specially-Invited Fellow at CCMAR.



LI CHENG

John L. Thornton
China Center,
Brookings Institution

Li Cheng is Director of the John L. Thornton China Center and a Senior Fellow in the Foreign Policy program at Brookings. He is also the Director of the National Committee on U.S.-China Relations. Li focuses on the transformation of political leaders, generational change and technological development in China. He is also a member of the Academic Advisory Group of the Congressional U.S.-China Working Group.



ZHOU ZHIXING

The Consensus Net

Zhou Zhixing is the Founder, President, and Editor-In-Chief of both magazines *Leaders* and *Financial Digest*. He is also the Founder of Consensus Net. He began his career at the Central Party Literature Research Office, conducting research on former president Liu Shaoqi. He also participated in the establishment of Central Party Literature Press.



WANG HUIYAO

Center for China and
Globalization

WANG Huiyao is Director General of Center for China and Globalization and Vice Chairman of China Western Returned Scholars Association (WRSA), Vice Chairman of China International Economic Cooperation Society of Ministry of Commerce and Vice Chairman of China Talent Research Society of Ministry of Human Resources & Social Security in China. He is a Senior Visiting Fellow at Harvard Kennedy School, a Senior Fellow at Asia Pacific Foundation of Canada and was a Visiting Fellow at Brookings Institution.

Panelists



**JOAN
KAUFMAN**

Columbia University
Global Center Beijing

Joan Kaufman is the Director of the Columbia Global Centers East Asia and has worked in the field of reproductive and sexual health in China for more than two decades. Most recently, she has been a Lecturer in Global Health and Social Medicine at Harvard Medical School, Principal and Faculty Affiliate of the Hauser Center for Nonprofit Organizations at Harvard Kennedy School. She was also a Distinguished Scientist and Senior Lecturer at the Heller School for Social Policy and Management at Brandeis University where she taught on global health policy.



**KENNETH
LIEBERTHAL**

Brookings Institution

Kenneth Lieberthal is a Senior Fellow of Foreign Policy and Global Economy and Development at the Brookings Institution. Kenneth Lieberthal was a Professor at the University of Michigan from 1983 to 2009. He has authored 24 books and monographs and over 70 articles, mostly dealing with China. He also served as Special Assistant to the U.S. President for national security affairs and Senior Director for Asia on the National Security Council from August 1998 to October 2000.



XIA YU

L.W. Institute,
Xinhua News
Agency

XIA Yu is the Vice President and Editor-in-Chief of L.W. Institute, and also the Deputy Editor-in-Chief of *Economic & Nation Weekly* at Xinhua News Agency. He served as a Correspondent at Xinhua News Agency Bureau in Guangdong and Pyongyang, and during his time at the agency he has led many researches and investigations both at home and abroad.



**ZHANG
YONGJUN**

China Center for
International Economic
Exchanges

Zhang Yongjun is the Deputy Chief Economist of the Research Department at China Center for International Economic Exchanges (CCIEE). Zhang used to be a Researcher at CCIEE, a Researcher and a Senior Economist at the State Information Center.

Panelists



QI YE

Brookings-Tsinghua
Center for
Public Policy

Qi Ye, a leading expert on China's environment policy, is a Senior Fellow and Director of the Brookings-Tsinghua Center for Public Policy in Beijing. His research focuses on China's policies on climate change, environment, energy, natural resources and urbanization. His recent work examines low carbon development in China, including an annual report analyzing how China is balancing its economic growth and environmental challenges.